

March 2, 1973

Excerpt from Minutes Nº 80 of the CPSU CC
Politburo Meeting of 2 March 1973, 'A
Representation to the British Government in
connection with the Anti-Soviet Campaign around
the Construction in London of a so-called "Memorial
to the Victims of Katyn"

Citation:

"Excerpt from Minutes Nº 80 of the CPSU CC Politburo Meeting of 2 March 1973, 'A Representation to the British Government in connection with the Anti-Soviet Campaign around the Construction in London of a so-called "Memorial to the Victims of Katyn"", March 2, 1973, Wilson Center Digital Archive, Library of Congress, Manuscript Division, Dmitriĭ Antonovich Volkogonov papers, 1887-1995, mm97083838. Translated by Gary Goldberg. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/209803

Summary:

The CPSU Central Committee directs the Soviet Embassy in London to lodge further protests concerning the discussion and memorialization of the Katyn massacre in the UK.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Пролетарии всех стран, соединяйтесь!

совершенно секретно

Т.т.Брежневу, Косыгину, Кириленко, Андропову, Пономареву, Катушеву, Громыко.

Выписка из протокола № 80 заседания Политбюро ЦК КПСС от 2 марта 1973 года

О представлении английскому правительству в связи с антисоветской кампанией вокруг сооружения в Лондоне так называемого "памятника жертвам Катыни".

- 1. Утвердить проект указаний совпослу в Лондоне по этому вопросу (прилагается).
- 2. Поручить МИД СССР информировать о нашем представлении английскому правительству польских друзей.

СЕКРЕТАРЬ ЦК

Center Digital Archive

Original Scan

К пункту 12 прот. К 80

Секретно

. 101

лондон

СОВПОСОЛ

Посетите министра иностранных дел и, сославшись на поручение, заявите следующее.

Внимание правительства Великобритании уже обращалось на то, что в Англии имеют место попытки раздуть во враждебных Советскому Союзу целях кампанию векруг давно разоблаченных выдумок геббельсовской пропаганды о так называемом "катынском деле". В представлении, сделанном МИД СССР 13 сентября 1972г. посольству Великобритании в Москве для передачи английскому правительству, подчеркивалось, что инспирированная определенными кругами затея с сооружением в Лондоне "памятника" жертвам Катыни не может не вызвать законного возмущения в Советском Союзе.

Судя, однако, по материалам, публикуемым в английской прессе, эта провокация с "памятником" отнюдь не прекращена. Сообщается, в частности, будто власти лондонского района Кенсингтон-Челси дали согласие установить такой "памятник" на территории своего района у церкви Св. Луки и уже одобрили его проект. Особо возмутительным является характер надписей, которые, согласно сообщениям, санкционированы на указанном "памятнике". В них грубейшим образом извращаются исторические факты об истинных виновниках Катынской трагедии и по сути дела воспроизводятся гнусные измышления, пущенные в ход нацистами еще во время второй мировой войны, чтобы скрыть известные всему миру кровавые злодеяния гестаповских палачей.

Занятая английским правительством позиция в этом вопросе находится в явном противоречии с его заверениями о стремлении улучшать отношения с Советским Союзом. В Москве ожидают, что со стороны английского правительства будут приняты надлежащие меры, чтобы положить конец этой враждебной Советскому Союзу кампании, развернутой вокруг сооружения в Лондоне так называемого "памятника" жертвам Катыни.

Исполнение телеграфируите.

[CPSU CC letterhead]

TOP SECRET

Nº P80/12

to Cdes. Brezhnev, Kosygin, Kirilenko, Andropov, Ponomarev, Katushev, and Gromyko

Excerpt from Minutes Nº 80 of the CPSU CC Politburo meeting of 2 March 1973

A representation to the British government in connection with the anti-Soviet campaign around the construction in London of a so-called "memorial to the victims of Katyn"

- 1. Approve the draft instructions to the Soviet Ambassador in London on this question (attached).
- 2. Charge the USSR MFA with informing the Polish friends about our representation to the British government.

CC SECRETARY

14-ma vd

Ref point 12 of Minutes Nº 80 Secret

LONDON
TO THE SOVIET AMBASSADOR

Visit the Foreign Secretary and, referring to instructions, declare the following.

The attention of the government of Great Britain has already been directed to the fact that attempts are being made in Britain to foment a campaign around the long-exposed inventions of Goebbels propaganda about the so-called "Katyn Affairs" for purposes hostile to the Soviet Union. In the representation made by the USSR MFA to the Embassy of Great Britain in Moscow on 13 September 1972 to be passed to the British government it was stressed that the idea inspired by certain circles about the construction in London of a "memorial" to the victims of Katyn cannot fail to arouse the legitimate indignation in the Soviet Union.

However, judging from the materials published in the British press this provocation with the "memorial" is far from over. It is reported in particular that the authorities of the London region of Kensington-Chelsea have supposedly given agreement to install such a "memorial" on the territory of their region at the Church of St. Luke and have already approved its design. The nature of the inscriptions which, according to reports, were sanctioned on this "memorial" are especially outrageous. The historical facts about the true culprits of the Katyn tragedy are distorted in them in the crudest manner and essentially the vile inventions put in circulation by the Nazis back during the Second World War are reproduced in order to conceal the bloody crimes of the Gestapo butchers known to the entire world.

The position taken by the British government on this question is in clear contradiction to its assurances about the desire to improve relations with the Soviet Union. In Moscow they expect that proper measures will be taken from the British government to put an end to the campaign hostile to the Soviet Union fomented around the construction in London of a so-called "memorial" to the victims of Katyn.

Telegraph when this is done.

52-mm ob